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Zpráva o činnosti sboru v roce 2023 
 

Bratři a sestry v Kristu, 
 

Pokud bych se pokusil pojmenovat loňský kalendářní rok v našem sboru, nazval bych jej rokem křtů. V našem sboru 
přibylo 7 malých bratříků a jedna sestřička. Radost mi nedělá jenom zapsaný statistický údaj, radost mám především 
z rodičů pokřtěných dětí. Ve své farářské službě jsem už pokřtil do církve mnoho dětí, nad některými křty jsem ale míval 
veliké otazníky. Podnětem ke křtu by měla být víra, vztah s Bohem. A v případě malých dětí by to měla být víra rodičů, 
která se rozhodne zprostředkovat tento vztah i jejich milovaným dětem. Jenže se vztahy je to někdy všelijaké a s vírou 
jako vztahem přirozeně také. Vztahy vyžadují čas, zájem, sdílení, službu i pozornost. Vztahy se rozpadají, nefungují, 
občas se předstírají. U rodičů loni pokřtěných dětí mám ale vesměs pocit, že svůj vztah víry skutečně žijí, že na svém 
vztahu s Bohem pracují, těší je, a docela přirozeně chtějí, aby se podobnému vztahu s Hospodinem, podobnému 
přátelství s Kristem, dostalo i jejich dětem. Přeji jim trpělivost a sílu v tomto předsevzetí vytrvat. Nedávají svým dětem 
jenom lidské společenství přátel a příbuzných, kde se mohou cítit dobře. Dávají jim také myšlenkové zázemí a duchovní 
zakotvení, které jim může jednou pomoci vzdorovat manipulaci, ideologizaci či dokonce zotročení. Ježíš to vyjadřuje 
formulací, že nelze sloužit dvěma pánům. Za sloveso „sloužit“ si můžete doplnit téměř jakékoli sloveso, které zakládá 
hluboký vztah. Nelze chodit, přátelit se, milovat či třeba patřit Bohu i faraonovi, abych použil starozákonní obraz. 
Nakonec si vždy musíte vybrat. A proto je dobré patřit Bohu, protože pak nemusíte patřit faraonovi a můžete mu 
vzdorovat. Proti špatné známosti se nejlépe bojuje dobrou známostí, proti špatným kamarádům kamarády dobrými, proti 
manipulativní a vypočítavé lásce láskou čistou. I v duchovní oblasti platí, že nejhorší je nemít nikoho a být prázdný. Pak 
jste hrozně zranitelní a zneužitelní. I proto je důležité mít ve svém životě Boha, zažívat jeho lásku, přijímat jeho hodnoty, 
dodržovat jeho pravidla, naslouchat jeho slovu. Moc si přejí, aby Bůh v životě našich nových bratří sestry byl a aby jejich 
duše i mysl chránil. 
 

Pokud bych měl mluvit o dalším velkém potěšení minulého roku (minulých dvou let), je to práce s konfirmandy. Tak 
tiché a studijní mladé lidi jsem ke konfirmaci ještě nepřipravoval. V loňském roce jsme se spolu ponořili do studia 
judaismu, navštívili několikrát židovské bohoslužebné shromáždění, prošli židovskou Prahu i Terezín. Aby toho nebylo 
málo, vyrazili jsme i na společné ztišení a na exerciciích v klášteře v Kostelním Vydří jsme strávili několik dní. Mohu říci, 
že ani Davidovi ani Janě nedělá ztišení problém. Někdy jsou tišší až moc! Při cestě z kláštera jsem je marně vyzýval 
k prolomení silentia, mluvil jsem v autě několik hodin sám. Pravdou je, že jsme se dotýkali i témat bolestných a např. po 
celodenní exkurzi terezínským ghettem a shlédnutí Schindlerova seznamu se nechtělo mluvit ani jednomu z nás. Jsem 
jim za jejich společnost i zájem vděčný. A hlavně mám pocit, že je to zajímá a snad i baví. 
 
Děkuji Bohu za hudebníky, kteří dělají každé bohoslužebné shromáždění krásnějším. Děkuji za pracovité presbytery, 
kteří se svědomitě starají o oblasti, které mají na starosti, ať už jde namátkou o křesťanskou službu Jany Jeníkové, 
koordinaci práce s dětmi Anny Hoťové či třeba ekonomické a účetní záležitosti Miroslava Soukupa a Aloise Lajnera. 
Děkuji za učitele nedělní školy, za pomocníky při údržbě budov. Děkuji sestře kostelnici za její obětavou práci. Děkuji 
čtenářům čtených bohoslužeb. V neposlední řadě musím vděčně poděkovat sestře kurátorce za objektivitu, klid a 
nadhled, s jakými dokáže doplňovat i korigovat svého faráře. 
 

Jak už tu zaznělo, loňský rok by výjimečný v počtu křtů. Pokřtění tak byli Kryštof Savický, Teodor Přindiš, David 
Kulišťák, Johana Férová, Izák Rmoutil, Josef Živný, Matyáš Hofman a Daniel Provazník. Do sboru se rovněž přihlásil 
Milan Kulišťák. Ze sboru i církve vystoupil František Hoť ml., do sboru ČCE v Poděbradech pak přestoupili Hynek a 
Hana Brynychovi a jejich děti Bedřich, Vilém a Hynek. Na neznámé místo se pak odstěhovaly Irena a Júlia Urbanovy i 
se svou matkou Silvií Kalujovou, dále Antonína a Denys Hrynevych a Hana Pšenicová. V loňském roce zemřela 
Miloslava Baráková, Marie Kroulíková, Božena Soukupová a Jan Galda. Dozvěděli jsme se rovněž o úmrtí Jaromíra 
Poláka, který zemřel už v roce 2022 (prosím, abyste na chvíli povstali a tichou chvilkou na zemřelé vzpomněli). Ke konci 
roku 2023 jsme tak měli 190 členů, což bylo o osm méně než na jeho začátku. 
 

Z důvodu oživení a myšlenkové rozmanitosti se v loňském roce nesly bohoslužby ve znamení mnoha hostování. 
Průměrná účast byla 56 lidí; ve srovnání s rokem 2022 nás tedy chodí v průměru o 6 více. 3 bohoslužby byly rodinné, 
jedny ekumenické, dvě nešporní, tři pohřební a jedny svatební. V domově seniorů na zámku se konalo 13 
bohoslužebných setkání. Průměrná účast 10 lidí zůstává na tzv. biblických a jiných povídáních, jejichž frekventanti se se 
mnou v první polovině roku zabývali antropologickými a psychologickými souvislostmi biblických postav, aby se na 
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podzim spolu se mnou soustředili na veliké drama biblické knihy Exodus. Výsledky našich rozhovorů se promítly i do 
nedělních kázání, při nichž jsme začali detailně sledovat Mojžíšův příběh. Na vyučování Základů křesťanského 
náboženství pak bylo přihlášeno 10 dětí, na před-konfirmační přípravu docházeli v rámci dvouletého cyklu Jana 
Rašínová a David Kožnar a opět se pravidelně scházely generace: na pět setkání střední generace přišlo průměrně 8 
lidí, na devět setkání generace starší pak 20 lidí. Konala se pouze tři setkání mládeže, mladí lidé realizují svůj život 
v církvi především v rámci seniorátních setkávání, obecným celocírkevním trendem je jejich absence ve sborovém 
životě a především v účasti na bohoslužbách a svátostném životě církve. Považuji to za velmi negativní skutečnost a 
krom prohlubování generačního míjení mě trápí i otázka, jakými obsahy je víra evangelické mládeže vlastně naplněna. 
O to víc oceňuji, pokud se tomuto trendu někteří mladí nepoddávají a neztrácí se svými sbory kontakt. Naštěstí máme 
takové mladé lidi (děvčata) i na našem sboru. O katechezi dětí ve sboru se velkou měrou starají učitelky nedělní školy, 
jejich sil ovšem ubývá, a proto se v roce 2023 začal oficiálně připravovat program jen pro jednu skupinu dětí 
(v předešlých letech se totiž připravovaly k nedělní výuce vždy dvě učitelky). 
 

Mezi ostatní sborové aktivity patří dva sborové dny, ve kterých jsme se nejen společně naobědvali, ale také si poslechli 
přednášku historika doc. Ota Halama Th.D. o pojetí eucharistie v české reformaci a na téma vojenských konfliktů a práci 
vojenských zpravodajců jsme si povídali s mjr. Ing. Bronislavem Němcem a vojenským kaplanem kpt. Mgr. Markem 
Maximem Švancarou, Ph.D. Rodiče s předškolními dětmi a učitelé nedělní školy připravovali společně vánoční divadlo, 
s dětmi jsme také přespávali na faře. 33 účastníků strávilo společně několikadenní pobyt na horách, uspořádali jsme i 
pěší výlet okolím Kutné Hory a do hloubky se spolu s konfirmandy a dalšími zájemci věnovali judaismu i židovským 
reáliím a historii. Několik zájemců se účastnilo pravidelných historických exkurzí reformační Prahou, konfirmandi se 
vydali do kláštera na br. farářem připravené exercicie. 5 koncertů a dvoje promítání pod letní oblohou obohatilo naše 
kulturní obzory, opět jsme byli jedním z míst, kde probíhá festival Lissa classica; hojně navštívená byla Noc kostelů i 
slavnost k památce M.J.Husa.. V 51 dnech se věnoval br. farář organizaci výuky českého jazyka pro ukrajinské 
zájemce, 4x připravoval Martina a Janu Bartákovi ke sňatku, 6x se sešel s rodiči při před-křestní přípravě. Ve věci 
údržby budov na faře pracovali dobrovolníci ve 25 dnech, dohledu či jednání s firmami jsem se pak věnoval ve 30 
dnech. Přesné statistické údaje naleznete na webu našeho sboru. 
 
Kéž nás všechny Bůh provází i rokem nadcházejícím, či lety příštími. 
 

V Lysé 24. března 2024                        farář Lukáš Pešout 
 

 

Součástí zprávy jsou i tabulky sborových aktivit za rok 2023. 


